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G³ówny geodeta szkoli
nie tylko geodetów

ANNA WARDZIAK

Cykl bezp³atnych szkoleñ odbywaj¹cych siê w siedzibie sieradzkiego Oœrodka Dokumentacji

Geodezyjno-Kartograficznej jest realizowany w ramach projektu „System Informacji o Terenie”.

Projekt finansowany jest ze œrodków PHARE (5 mln ECU), a zarz¹dza nim G³ówny Geodeta Kraju.

Na „Ogólnopolski program szkoleñ z zakresu wykorzystania informacji zawartych w zdjêciach

lotniczych” przeznaczo 450 tys. ECU (ok. 1,6 mln z³). Ma on na celu wdra¿anie zdjêæ lotniczych

oraz produktów pochodnych (ortofotomapy) do praktyki administracji rz¹dowej i samorz¹dowej.

Podczas pobytu w Sieradzu zaprosi³am do rozmowy osoby z ró¿nych powodów zwi¹zane ze

szkoleniami.
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w postaci map analogowych na noœniki cyfrowe.
Wyniki testu okaza³y siê pomyœlne i jeszcze tego
samego roku program zosta³ zaprezentowany na
naradzie wojewódzkich oœrodków w Sieradzu. By³a
to pierwsza narada, która odby³a siê w siedzibie
oœrodka, a wiêc w miejscu jak najbardziej odpo-
wiednim do pokazania jego rzeczywistej pracy.
W historii oœrodków zaistnieliœmy w³aœnie w ten
sposób. Oœrodek rozwija³ siê coraz bardziej, a my
zaczêliœmy przekonywaæ ówczesnego GGK Re-
migiusza Piotrowskiego, ¿e potrafimy organizo-
waæ szkolenia. Nie wierzy³ (bo kto uwierzy w

Zdjêcia lotnicze
i co dalej...

Pierwszym etapem w re-
alizacji projektu jest wy-
konanie na terenie ca³ej
Polski fotogrametrycz-
nych zdjêæ lotniczych
w skali 1:26 000 oraz dla
17 miast w skali 1:5000.
Realizatorem tego etapu
s¹ konsorcja z³o¿one
z firm wykonuj¹cych na-
loty fotogrametryczne:
belgijskiej EUROSENSE
i kilku polskich. Materia³
fotograficzny obrabiany
jest w laboratorium Cen-
tralnego Oœrodka Doku-
mentacji Geodezyjno-
-Kartograficznej, gdzie
nastêpuje równie¿ kont-
rola fotograficzna i foto-
grametryczna. Zdaniem
specjalistów zdjêcia
w skali 1:26 000 dosko-
nale nadaj¹ siê do aktu-
alizacji mapy topograficz-
nej 1:10 000, zaœ zdjêcia
w skali 1:5 000 umo¿li-
wiaj¹ tworzenie i aktuali-
zacjê map 1:1000 (plan
lotów by³ bowiem zsyn-
chronizowany z podzia-
³em sekcyjnym w³aœci-
wym dla ka¿dej z tych
map). Zdjêcia wykonane
w skali 1:5000 mog¹ te¿

W Polsce nie ma tradycji korzystania ze zdjêæ
lotniczych. Przez wiele lat by³y niedostêpne...

Tak jest, ludziom wybito z g³owy zdjêcia. Wielu
nawet nie wie, ¿e wprawdzie dopiero od
niedawna, ale ju¿ mo¿na je kupiæ. Niektórzy
do tej pory przychodz¹ i prosz¹, ¿eby im za³a-
twiæ np. jak¹œ mapê topograficzn¹ (za³atwiæ,
tzn. sk¹dœ wynieœæ). Teraz, kiedy za niewielkie
pieni¹dze mo¿na kupiæ ka¿d¹ mapê, jak¹ siê
chce. Ale przyzwyczajenie robi swoje. A chcê
zaznaczyæ, ¿e informacja zawarta w zdjêciach
przy szerokim, powszechnym wykorzystaniu
jest relatywnie tania. My, czyli spo³eczeñstwo,
gospodarka, tê informacjê musimy mieæ niemal
od rêki. Wszystko musi byæ zapakowane do
komputerów, które b³yskawicznie wykonuj¹
analizy i prawie natychmiast daj¹ odpowiedzi
na pytania. St¹d nale¿y szybko tê mentalnoœæ
ludzi zmieniæ, bo inaczej bêd¹ siêgali tylko do
informacji zdobywanej w tradycyjny sposób,
szalenie drogiej i czasoch³onnej. Czêsto tak
pracoch³onnej, ¿e nieop³acalnej.

Prowadzone przez Pañstwa szkolenia s¹ wiêc
chyba doskona³ym pomys³em na realizacjê
tych zamierzeñ. Jak to siê sta³o, ¿e na miejsce
szkoleñ z zakresu wykorzystania zdjêæ lotni-
czych wybrano w³aœnie oœrodek w Sieradzu?

W miêdzynarodowym przetargu startowa³o 13 firm
(5 jednostek polskich i 8 zachodnioeuropejskich).
Konkurencja silna, powa¿na i nagle okazuje siê,
¿e wygrywa Oœrodek w Sieradzu. Zostaliœmy zwy-
ciêzcami w konsorcjum z krakowsk¹ Akademi¹
Górniczo-Hutnicz¹. Uczelnia opracowa³a program
naukowy i zapewni³a opracowanie skryptu poprzez
w³¹czenie naukowców zwi¹zanych z fotograme-
tri¹ z ca³ej Polski. Natomiast nasz Oœrodek zapew-
nia ca³¹ stronê organizacyjn¹ projektu, sprawo-
zdawczoœæ, kontakt z PHARE i beneficjentem, czy-
li GUGiK-iem. My wszystko scalamy. S¹dzê, ¿e
Sieradz wygra³, poniewa¿ mieliœmy ju¿ wczeœniej-
sze doœwiadczenia w prowadzeniu dzia³alnoœci
szkoleniowej (od kilku lat realizujemy szkolenia
w zakresie geodezji i kartografii). Dodatkowym
argumentem by³ bezpoœredni kontakt z tymi, do
których szkolenia s¹ kierowane, czyli z
administracj¹, oraz przeœwiadczenie, ¿e po
zakoñczeniu kontraktu bêdziemy kontynuowali
rozpoczête dzie³o. Chyba jednak ostatecznie
zwyciê¿y³ upór i konsekwencja. Nasze wojewódz-
two jest niewielkie i dochody te¿ mamy niewiel-
kie, a jesteœmy zak³adem bud¿etowym samofinan-
suj¹cym siê. Musimy wiêc sami na siebie zara-
biaæ. Poniewa¿ jako oœrodek nie mo¿emy prowa-
dziæ dzia³alnoœci typowo geodezyjnej (prac tere-
nowych), postawiliœmy dodatkowo na szkolenia i
wdro¿enia. Mamy œwietny, m³ody zespó³, legity-
muj¹cy siê w 80% wy¿szym wykszta³ceniem.
W 1992 r. G³ówny Geodeta Kraju powierzy³ nam
testowanie programu CADCore pod k¹tem przy-
datnoœci do przenoszenia informacji istniej¹cej

Rozmowa z Wojciechem Tokarskim, dyrektorem WODGK w Sieradzu

Sala szkoleniowa w sieradzkim WODGK, w której odbywaj¹ siê zajêcia praktyczne
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pos³u¿yæ do za³o¿enia
katastru budynkowego
w miastach, natomiast
zdjêcia w skali 1:26 000
– do za³o¿enia katastru
budynkowego i grunto-
wego na terenach wiej-
skich.
Drugi etap – szkolenia –
rozpocz¹³ siê od przygo-
towania 25 osób z ca³ej
Polski do pe³nienia roli
instruktorów w zakresie
odczytywania i interpre-
tacji zdjêæ lotniczych
w trakcie realizacji pro-
jektu i po jego zakoñcze-
niu. Zadanie to zrealizo-
wa³o konsorcjum,
w sk³ad którego wszed³
Instytut Geodezji i Karto-
grafii, Politechnika War-
szawska i firma ITC
z Enschede w Holandii.
Obecnie w sieradzkim
WODGK odbywa siê
cykl zaplanowanych do
koñca br. bezp³atnych (!)
szkoleñ dla 450 osób
z ca³ego kraju. Realizu-
je go konsorcjum AERO-
FOTO 97 utworzone
przez Wojewódzki Oœro-
dek Dokumentacji Geo-
dezyjno-Kartograficznej
w Sieradzu oraz Zak³ad
Fotogrametrii i Informa-
tyki Teledetekcyjnej
Akademii Górniczo-Hut-
niczej w Krakowie kiero-
wany przez prof. Józefa
Jachimskiego. Podwy-
konawcami s¹: szwedz-
kie pañstwowe przedsiê-
biorstwo konsultingowe
SwedeSurwey z Gävle
i OPGK w Krakowie,
które zajê³o siê produk-
cj¹ materia³ów szkole-
niowych oraz 30
ortofotomap w skali
1:10 000 dla terenu
województwa sieradz-
kiego. Szkolenia sk³ada-
j¹ siê z dwóch faz. Pier-
wsza z nich, ju¿ zakoñ-
czona, obejmowa³a 2
dwudniowe kursy-semi-
naria przeznaczone dla
kadry kierowniczej admi-
nistracji publicznej. Mia-
³y one przekonaæ o za-

Sieradz), my jednak uparliœmy siê, a GGK zaufa³.
Ostatecznie w 1993 r. zlecono nam  szkolenia w za-
kresie obs³ugi CADCore. Jako centrum szkolenio-
we GGK w zakresie mapy numerycznej realizuje-
my te¿ szkolenia w obs³udze programów
EWMAPA, MapInfo, a tak¿e naszych autorskich
aplikacji. W 1996 r. przeprowadzaliœmy szkolenia
(we wspó³pracy z ³ódzk¹ firm¹ KORDABPOL )
na temat instrukcji K-1 i systemu SWING. Przy
okazji pragnê wyjaœniæ, ¿e tytu³ oœrodka
szkoleniowego GGK jest tytu³em honorowym i
nie ma nic wspólnego z dotacjami ze strony centrali,
o co nas wszyscy podejrzewaj¹.

Czy obecnie prowadzone kursy wymaga³y ja-
kichœ szczególnych przygotowañ?

Gdy rozpoczynaliœmy dzia³alnoœæ, w obiekcie,
w którym siê znajdujemy, mieliœmy tylko czêœæ
centraln¹, a w tej chwili mamy do³¹czone dwa
skrzyd³a. Wczeœniej dysponowaliœmy tylko jedn¹
sal¹ szkoleniow¹. Jednak do tych szkoleñ niezbêd-
ne okaza³o siê przygotowanie kolejnej. I uda³o nam
siê – uczestnicy kursu korzystaj¹ z dwóch sal: wy-
k³adowej i osobnej przeznaczonej do æwiczeñ.
W ci¹gu kilku lat wspólnym staraniem i z pieniê-
dzy, które zarobiliœmy (bez pomocy bud¿etu), wy-
konaliœmy remonty, znacznie wzbogaciliœmy te¿

nasze wyposa¿enie sprzêtowe. Unia Europejska
da³a pieni¹dze na przeszkolenie 450 osób, uwa¿a-
j¹c, ¿e potem Polska musi te szkolenia kontynuo-
waæ i przeszkoliæ kolejne 2,5 tys. osób, ¿eby na
dobre wdro¿yæ u nas tradycjê korzystania ze zdjêæ.
Oœrodek sieradzki dawa³ pewnoœæ, ¿e te kursy
bêd¹ realizowane do koñca. Jest jedynym, który
w geodezji w takim zakresie dzia³a, bo robiliœmy
szkolenia nie tylko na zlecenia bud¿etu (czyli daw-
nego Departamentu GGK), ale równie¿ wykony-
waliœmy je komercyjnie, poprzez œci¹ganie ró¿-
nych firm prywatnych, które gdyby nie widzia³y
w tym korzyœci, po prostu by siê nie zjawi³y. I co
jest wa¿ne: obecne szkolenia, jeœli chodzi o s³u-
chaczy, zdecydowanie wykraczaj¹ poza krêgi geo-
dezji.

Kto zapewnia niezbêdny do prowadzenia szko-
leñ sprzêt, oprogramowanie?

Ca³y program finansuje Unia Europejska. To s¹
doœæ du¿e sumy przeznaczone na op³acenie wy-
k³adowców, opracowanie skryptu, zakupienie
sprzêtu audiowizualnego do wyk³adów, kompute-
rów do æwiczeñ. Stereoskopy zosta³y wypo¿yczo-
ne z Banku Sprzêtu z GUGiK. Ca³y ten sprzêt po
zakoñczeniu kontraktu ma póŸniej trafiæ do
GUGiK, czyli zostaje w Polsce.

Rozmowa z Andrzejem Legendziem, specjalist¹ ds. szkoleñ
Na jakim etapie s¹ prowadzone przez Pañstwa
szkolenia?

W³aœnie trwa etap, podczas którego szkoleni s¹
pracownicy administracji lokalnej. W sumie ma
on obj¹æ 17 cykli 3-tygodniowych po 25 osób.
Zgodnie z za³o¿eniami Unii Europejskiej przewi-
dujemy przeszkolenie 450 osób. Jednak, jak wi-
dzimy z dotychczasowej frekwencji, nie wszyst-
kie samorz¹dy doceniaj¹ tê mo¿liwoœæ, a trzeba
zaznaczyæ, ¿e uczestnictwo w kursie jest bezp³a-
tne. Jednostki kieruj¹ce pokrywaj¹ tylko koszty
zakwaterowania i wy¿ywienia. Kolejne 2,5 tys.
osób. bêdzie ju¿ szkolonych na odrêbnych zasa-
dach finansowych.

Czy w zwi¹zku z nastawieniem na reprezentan-
tów wielu bran¿ przyjêliœcie Pañstwo jakieœ
szczególne zasady rekrutacji uczestników?

Przewidujemy, ¿e uczestnikami kursów bêd¹
w wiêkszoœci niegeodeci. W zwi¹zku z tym pisma
informuj¹ce o zajêciach wraz ze specjalnie
opracowanym folderem przes³aliœmy i nadal
wysy³amy zarówno do urzêdów wojewódzkich,
prezydentów du¿ych miast, sejmików samorz¹do-
wych, jak i dyrekcji rejonowych Lasów Pañstwo-
wych, zarz¹dów melioracji i gospodarki wodnej.
Ostatnio poprosiliœmy tak¿e o pomoc prezesa SGP
Stanis³awa Kluskê. Wiem, ¿e ju¿ zacz¹³ dzia³aæ
propaguj¹c przedsiêwziêcie wœród innych bran¿.
Trzeba przyznaæ, ¿e frekwencja jest
niezadowalaj¹ca, jednak dziêki intensywnej
reklamie, jak¹ prowadzimy, sytuacja zaczyna siê
powoli poprawiaæ. Co prawda za rekrutacjê
odpowiedzialny jest beneficjent, ale tak naprawdê
to kto siê móg³ spodziewaæ, ¿e tak interesuj¹cy

temat nie chwyci. Polska jest dziwnym krajem.
Chce nam siê do Europy, ale próbujemy dotrzeæ
tam na piechotê. Mimo wszystko obecnie progno-
zujemy, ¿e za 2-3 miesi¹ce bêdzie wiêcej chêtnych
ni¿ miejsc.

Dlaczego szkolenia odbywaj¹ siê w dwóch
miejscach? Czy nie wygodniej by³oby zorga-
nizowaæ je w jednym?

Od samego pocz¹tku mia³ to byæ kurs 3-tygo-
dniowy. Ustaliliœmy jednak, ¿e pierwsze dwa
tygodnie zajêæ bêd¹ siê odbywa³y u nas, w Sie-
radzu, zaœ trzeci tydzieñ na AGH w Krakowie.
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sadnoœci stosowania
zdjêæ lotniczych w dzia-
³alnoœci publicznej i za-
spokajaniu potrzeb
wspó³czesnej gospodar-
ki oraz przekazaæ skon-
densowan¹ wiedzê
w tym zakresie. Druga
faza obejmuje cykl trzy-
tygodniowych kursów
przeznaczonych dla
urzêdników administracji
lokalnej, dzia³aj¹cych
w obrêbie województw,
gmin i rejonów. Celem
tego etapu jest wyszko-
lenie specjalistów w za-
kresie wykorzystania
zdjêæ lotniczych w wyko-
nywaniu codziennych
zadañ. Przez dwa tygo-
dnie zajêcia odbywaj¹
siê w Sieradzu, a przez
tydzieñ w Krakowie. Ich
uczestnicy zapoznawa-
ni s¹ z najprostszymi
metodami odczytywania
zdjêæ lotniczych, a tak-
¿e ze zdjêciami sateli-
tarnymi oraz elementa-
mi teledetekcji cyfrowej.
Organizator szkoleñ
udostêpnia materia³y fo-
togrametryczne i karto-
graficzne oraz konspek-
ty i skrypty niezbêdne do
prowadzenia szkoleñ.
Ponadto wykorzystywa-
ny jest sprzêt fotograme-
tryczny i informatyczny.
Zajêcia prowadzi kadra
naukowa AGH i prakty-
cy administracji publicz-
nej. Natomiast w dwu -
dniowych seminariach
uczestniczy³ tak¿e An-
ders Boberg z Uniwersy-
tetu Królewskiego
w Sztokholmie.
W dalszej perspektywie,
ju¿ na odrêbnych zasa-
dach finansowych, pla-
nuje siê przeszkolenie
ok. 2,5 tys. osób.
Wszystkie kursy obejm¹
informacjê o trybie naby-
wania zdjêæ i produktów
pochodnych z zasobu
centralnego, rodzajach
sprzedawanych zdjêæ lot-
niczych, map, a tak¿e ich
cenach.                        ■

W momencie, gdy rozpocznie siê szkolenie
w Krakowie, równoczeœnie w Sieradzu wysta-
rtuje nowy 3-tygodniowy cykl szkoleñ. Przy tej
organizacji nak³adania siê kursów w tym sa-
mym czasie mo¿emy przeszkoliæ wiêksz¹ licz-
bê osób, równoczeœnie dotrzymuj¹c wymaga-
nego przez PHARE ostatecznego terminu za-
koñczenia szkoleñ. Szkolenie z zakresu wyko-
rzystania fotogrametrycznych zdjêæ lotniczych
rozpoczê³o siê w kwietniu ub.r. w siedzibie In-
stytutu Geodezji i Kartografii w Warszawie.
Z przeszkolonych tam osób stworzono kadrê in-
struktorów do dalszych zajêæ realizowanych
w kolejnym etapie programu. Wœród nich zna-
laz³ siê jeden pracownik Oœrodka. Obecnie ju¿ 6

naszych ludzi pe³ni rolê instruktorów, a 2 jest
wyk³adowcami. Myœlê, ¿e jest to dowód, ¿e
oczekiwania zleceniodawcy, czyli GGK, bêd¹
spe³nione, a szkolenia kontynuowane.

Jakich umiejêtnoœci nabywa uczestnik kursu
podczas æwiczeñ?

Zostaje zapoznany z ró¿nymi rodzajami technolo-
gii stosowanych w fotogrametrii i fotointerpretacji
zdjêæ lotniczych. Z za³o¿enia opanowuje on umie-
jêtnoœæ prostych operacji interpretacyjnych i po-
miarowych na zdjêciach lotniczych i ich pochod-
nych (w tym na odbitkach stykowych, powiêksze-
niach i ortofotomapie w wersji analogowej i cyf-
rowej). Æwiczenia pozwalaj¹ te¿ na zapoznanie
siê z fotogrametrycznym modelem przestrzennym.

Jak Pan ocenia stworzone tu warunki? Czy
spe³niaj¹ Pana oczekiwania?

Moim zdaniem warunki s¹ dobre. Na AGH mamy
raczej ciasnotê, skorzystaliœmy wiêc z oferty, ¿eby
tutaj goœciæ.

A jeœli chodzi o sprzêt, czy znajduje Pan tu
wszystko, co jest potrzebne do prowadzenia
kursu?

Sprzêt jest najs³abszym ogniwem, ale mamy na-
dziejê, ¿e to siê poprawi. Komputery teoretycznie
s¹ takie, jak nale¿y. Odpowiedzialna za nie, znana
sk¹din¹d w Polsce, firma Inwar tutaj nie spisa³a siê
najlepiej i wiêkszoœæ komputerów musimy rekla-
mowaæ. Karty graficzne nie s¹ odpowiednie.
Ale sprzêt dydaktyczny jest pierwszej marki, szcze-
gólnie sprzêt audiowizualny (np. projektory, ka-
mera, która przetwarza obraz z ksi¹¿ki na ekran
telewizora). Pod tym wzglêdem myœlê, ¿e organi-
zatorzy spisali siê na pi¹tkê.

Z rozmowy z organizatorami dowiedzia³am siê,
¿e te zajêcia skierowane s¹ g³ównie do bran¿
niegeodezyjnych, jako instrukta¿ w zakresie
mo¿liwoœci wykorzystania zdjêæ. Jaka mo¿e
byæ przyczyna tego, ¿e jest tu tak niewielu
przedstawicieli innych bran¿?

Moim zdaniem wynik³o to z tego, ¿e sposób rekru-
tacji nie by³ najlepszy, bo po raz pierwszy kursanci
zostali zawiadomieni o mo¿liwoœci odbycia
szkolenia mniej wiêcej roku temu. Potem by³a bar-
dzo d³uga przerwa i nagle informacja, ¿e teraz jest
kurs. W tym czasie czêœæ ochotników wykruszy³a
siê z ró¿nych powodów i na zajêcia przyjecha³a nie-

wielka grupa. Pisma, które posz³y do urzêdów wo-
jewódzkich, chyba z regu³y trafia³y do wydzia³ów
geodezji, natomiast inne wydzia³y prawdopodobnie
tych pism nie dosta³y. G³ównym organizatorem jest
GGK, a w³aœciwie komórka PIU, która zarz¹dza,
kontroluje i robi rekrutacjê. W tej chwili krytykuje-
my wiêc inn¹ instytucjê, ale wydaje mi siê, ¿e ta
rekrutacja nie jest najlepsza i istnieje szansa, ¿eby
mo¿e przez GEODETÊ (wprawdzie „geodeta geo-
decie”, a wiêc znowu w tym samym krêgu) dotar³o
to do innych.

Czy poza tym wszystko dzia³a zgodnie z za³o-
¿eniami?

 Muszê przyznaæ, ¿e trochê siê spóŸniamy z wy-
daniem skryptu, bo on z regu³y trafia do r¹k uczest-
ników w drugim dniu zajêæ. A to dlatego, ¿e na
bie¿¹co staramy siê wprowadzaæ modyfikacje.
Skrypt ca³y czas ¿yje. Za miesi¹c powinno siê to
ustabilizowaæ i bêdzie wtedy, jak s¹dzê, edycja na
szereg nastêpnych kursów. Mimo tych niedogod-
noœci s¹dzê, ¿e jest to skrypt na niez³ym poziomie
merytorycznym i edytorskim.

Opracowali go instruktorzy z AGH?
G³ównie z AGH, aczkolwiek kadra rekrutuje siê nie
tylko z AGH. S¹ reprezentanci wroc³awskiej Aka-
demii Rolniczej, Uniwersytetu Jagielloñskiego, Uni-
wersytetu w Szczecinie. Mamy naukowców prawie
z ca³ej Polski, jednak z przewag¹ Krakowa.

Na jakich materia³ach Pañstwo pracujecie? Czy
s¹ to tylko zdjêcia lotnicze?

Kursanci nie maj¹ jeszcze wszystkich materia-
³ów, które sobie wymarzyliœmy. S¹ to g³ównie

Podczas pobytu w Oœrodku rozmawia³am z prowadz¹cym i uczestnikami jednego z kursów
(drugi z cyklu siedemnastu). Pyta³am ich, jak oceniaj¹ warunki, które tu zastali, czy spe³niaj¹
one ich oczekiwania. Jeœli chodzi o sprzêt audiowizualny, oceny by³y bardzo dobre, nieŸle
wypad³y te¿ warunki zakwaterowania. Jednak nie zabrak³o s³ów krytyki, szczególnie dotyczy³y
one komputerów, które mia³y niesprawne karty graficzne – to oceni³ sam prowadz¹cy, a wiêc
specjalista. Uczestnicy narzekali te¿ na s³aboœci rekrutacji. A o tym, ¿e nie s¹ to puste s³owa,
œwiadczy choæby fakt, ¿e na 25 miejsc, które by³y do dyspozycji, skorzystano tylko z 11. Wœród
uczestników zdecydowanie przewa¿ali geodeci, a przecie¿ w za³o¿eniach oni mieli stanowiæ
mniejszoœæ. Chwalono natomiast przyzwoity standard i przestronnoœæ sal, w których odbywaj¹
siê zajêcia. Buduj¹cy by³ te¿ fakt, ¿e wielu uczestników ma ju¿ konkretn¹ wizjê dotycz¹c¹
zastosowania poznawanych technik w codziennej pracy. Trwa³ w³aœnie drugi tydzieñ kursu,
a ju¿ widaæ by³o, ¿e maj¹ oni œwiadomoœæ mo¿liwoœci, jakie siê przed nimi otwieraj¹.

Rozmowa z dr. Krystianem Pyk¹ z AGH, prowadz¹cym zajêcia
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zdjêcia lotnicze z programu PHARE. Obejmuj¹ one okolice Siera-
dza. Oprócz tego mamy zdjêcia Krakowa i okolic, a tak¿e zdjêcia
zwi¹zane z powodzi¹. W przypadku Krakowa s¹ to zdjêcia z 4 czy
5 przedzia³ów czasowych, od lat 40. do 80. Jest wiêc mo¿liwoœæ
porównañ, obserwowania dynamiki zmian. Mamy powiêkszenia,
s¹ odbitki stykowe, ortofotomapy, czyli ju¿ produkty przetworzo-
ne, i to zarówno w wersji papierowej, jak i wersji cyfrowej (na
któr¹ k³adziemy stosunkowo du¿y nacisk). Kursanci maj¹ do dys-
pozycji komputery. Wprawdzie nie zawsze s¹ do tego przygotowa-
ni, ale myœlê, ¿e warto ich z komputerem zaznajomiæ, jest to dobra
inwestycja na przysz³oœæ. To jest, jak w tytule tego programu,
nastawienie na usprawnienie czy zachêcenie uczestników do wy-
korzystania tych zdjêæ na co dzieñ. Skala jest mo¿e za drobna jak

dla wszystkich uczestników, ale na zachêtê wystarczy. W Central-
nym Oœrodku Dokumentacji Geodezyjno-Kartograficznej w War-
szawie s¹ miliony zdjêæ lotniczych. W latach powojennych, pomi-
jaj¹c ró¿ne utrudnienia formalne (tajnoœæ), by³a wykonana napra-
wdê du¿a liczba zdjêæ pod ró¿ne inwestycje, ró¿ne opracowania
kartograficzne. Czynna jest te¿ biblioteka zdjêæ, z której ma³o kto
korzysta, a jest to ogromny zasób. Wa¿ny jest sam fakt, ¿eby mieæ
œwiadomoœæ, ¿e tyle jest tych zdjêæ i mo¿na z nich korzystaæ. Na
przyk³ad w Urzêdzie Wojewódzkim w Krakowie zakupiono zdjê-
cia lotnicze z poprzedniej akcji nalotów z 1993 r. (z oszczêdnoœci
bez pokrycia stereoskopowego), które le¿a³y w urzêdzie gdzieœ
w szufladzie i trudno by³o ustaliæ, gdzie one s¹. Oko³o miesi¹c a
trwa³o, zanim je znaleziono.

Opracowania cyfrowe powstaj¹ w wyniku zeskanowania tych
zdjêæ?

Tak, zdjêcia s¹ skanowane, potem czêœciowo te¿ s¹ drukowane.
Dzisiaj na zajêciach mieliœmy wydruk, ale w zasadzie korzystali-
œmy z programu komputerowego (obraz na komputerze mia³ wy¿-
sz¹ rozdzielczoœæ). W Krakowie z kolei wykorzystywany jest
plan zagospodarowania przestrzennego miasta Krakowa. Uczest-
nicy maj¹ mo¿liwoœæ obejrzenia go w relacji do zdjêæ lotniczych

(bo on by³ przygotowany bez zdjêæ lotniczych). Czyli materia³a-
mi s¹ g³ównie zdjêcia od wersji papierowej, przez diapozytyw do
postaci cyfrowej. Na zajêciach pokazujemy te¿ zdjêcia satelitar-
ne, aczkolwiek nie jest to g³ówny temat tego szkolenia. Wspomi-
namy trochê o GIS-ie. Teraz w³aœnie bêdziemy ogl¹daæ taki sy-
stem, coœ w rodzaju atlasu komputerowego województwa kra-
kowskiego. Poka¿emy, jakie dane by³y wykorzystywane do jego
stworzenia i co on daje.

Rozmowa z uczestnikami kursu
Na pytanie, jak wyobra¿aj¹ sobie zastosowanie zdjêæ lotniczych
w póŸniejszej pracy, uczestnicy kursu odpowiadali, ¿e zale¿y to od
bran¿y, ale i od prze³o¿onych. – Ja mam zdjêcia w wydziale i one

ju¿ s³u¿¹ mi w pracy. Przyje¿-
d¿a do nas do Urzêdu Miasta
Legnicy komisja, która zajmuje
siê zagospodarowaniem tere-
nów poradzieckich, a szczegól-
nie lotnisk. I te zdjêcia bêd¹ jed-
nym z materia³ów do oceny zja-
wiska, do dyskusji. Zamówi³am
je do studium zagospodarowa-
nia przestrzennego, dla Wydzia-
³u Architektury. Projektant bê-
dzie mia³ pó³ roboty z g³owy,
bo pozostanie mu tylko spra-
wdzenie w terenie tego, co ma
na zdjêciu. A wykonane przez
niego analizy bêd¹ poparte do-
kumentacj¹ stanu rzeczywiste-
go, czyli tym, co jest na zdjêciu.
Zdjêcia s¹ co prawda z 1996
roku, ale s¹. Tak du¿o siê w Leg-
nicy w tym czasie nie zmieni³o.
Reprezentant wydzia³u ochrony
œrodowiska twierdzi³, ¿e zdjêcia
zostan¹ wykorzystane jako pod-
k³ad do pracy w systemie GIS,
w³aœnie wdra¿anym w urzêdzie,
w którym pracuje. Jego zdaniem
z pewnoœci¹ znajd¹ one zasto-

sowanie przy inwentaryzacji zasobów zielonych w mieœcie. – Coraz
wiêcej bêdzie te¿ zastosowañ dla okreœlenia gruntów czy terenów
upraw, do wszelkiego rodzaju analiz przestrzennego wykorzystania,
w szerszej skali, takiej, w jakiej operuje GIS – nie tak dok³adnie,
szczegó³owo, po geodezyjnemu.
Ciekawa by³am, co sami geodeci myœl¹ o tym szkoleniu. W odpo-
wiedzi us³ysza³am, ¿e jest to dobry materia³ do robienia map kresko-
wych czy wykorzystania przy ewidencji gruntów. Do tej pory nie
mieli oni jednak szansy wykorzystania ich w pracy, przede wszyst-
kim ze wzglêdu na brak odpowiednich regulacji prawnych. Us³ysza-
³am te¿ opiniê:  – Geodeci ¿yj¹ w skali 1:500, 1:2000 maksymalnie.
Tu zdjêcia mamy najwy¿ej w skali 1:5000. Myœlê, ¿e to, co tutaj
ogl¹damy, mo¿e pos³u¿yæ nam jedynie jako narzêdzie dodatkowe,
nie do tej klasycznej administracji geodezyjnej, ale raczej do pogl¹-
dowej. Ja w³aœciwie przyjecha³em przede wszystkim zobaczyæ, jak to
aktualnie wygl¹da, z jakiego korzysta siê sprzêtu, oprogramowania
i co przy obecnych mo¿liwoœciach da siê z tych zdjêæ wyci¹gn¹æ.
I pewnie geodeci zgodz¹ siê ze mn¹, ¿e zdjêcia to nie jest dla nas nic
nowego.
Czy aby na pewno?

Zdjêcia autorki

Krystian Pyka prowadzi wyk³ad dla uczestników kursu
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